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Zprávy z radnice

Úvodník starosty města

Hezký nový rok, vážení a milí čtenáři zpravodaje. Skončil nám čas říz-
ků a cukroví, začíná čas předsevzetí, že to bylo už naposledy, a teď se 
bude makat a hubnout. A až budete číst zpravodaj příští, už to bude v čase 
předsevzetí nedodržených. Holt, některé věci se nemění. Už si mnoho 
předsevzetí nedávám. Tedy, některá ano, ale nedávám si je na přelomu 
roku. Selžu tedy alespoň v jiných měsících, než většina ostatních. 

Co si přát do roku 2023? 
Já bych nám všem rád popřál optimismus. A také zdravý a otevřený po-

hled na svět. 
Všichni asi máme z roku 2023 trochu obavy. Také si myslím, že ten rok 

může přinést hodně těžkých okamžiků, některé věci nepůjdou tak snad-
no, jak bychom si přáli. Něco si budeme muset odpustit. 

Ale to je úplně v pořádku. Naši předkové byli zvyklí, že v dobrých ča-
sech se jim daří lépe, ve špatných hůře. Už ve Starém zákoně se píše 
o sedmi letech tučných a sedmi letech hubených. Když zapátráte v pamě-
ti, tak si vzpomenete, že během těch sedmi tučných let se měly naplnit 
sýpky, aby bylo kam sáhnout, až přijde hlad a neúroda. 

My jsme si zvykli, že životní úroveň musí neustále stoupat. Stali jsme 
se „nárokovou společností“. Chceme, aby nám bylo vše zajištěno. Skrom-
nost už dávno není ctností. Šetřit budeme „až někdy jindy, teď ještě mu-
síme tohle a tamto“. 

Každý rok se musíme mít lépe než předtím. 
No přátelé, nemusíme. Taková věc není možná. A je sebevražedné chtít 

na dluh zařídit opak. 
Přál bych nám všem, abychom si vážili všeho cenného, co nám život 

nadělil. Abychom tak lépe rozeznali to, co je jen pozlátkem, a přitom náš 
život nedělá plnější. A až to uvidíme, budeme i optimističtější. Protože 
máme mnoho, mnoho jsme zvládli, dokážeme pomáhat i rozdávat radost. 

Krásný a úspěšný rok 2023 vám přeje
Jan Brožek, starosta města Černovice
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INFORMACE ZE ZASEDÁNÍ
ZASTUPITELSTVA MĚSTA ČERNOVICE

ve dnech 2. 11., 7. 12. a 28. 12. 2022

XXXX-případná anonymizace části zápisu z důvodů ochrany osobních 
údajů (GDPR)
Do úplného znění zápisu ze zasedání zastupitelstva mohou u Městského 
úřadu Černovice nahlédnout občané města Černovice starší 18 let s tr-
valým pobytem ve městě Černovice, fyzické osoby starší 18 let vlastnící 
nemovitost na území města Černovice, a cizí státní občané starší 18 let 
s trvalým pobytem ve městě Černovice, o nichž tak stanoví mezinárodní 
smlouva, kterou je Česká republika vázána a která byla vyhlášena.

Přehled usnesení ze zasedání Zastupitelstva města Černovice konané-
ho dne 2. 11. 2022
Zastupitelstvo města Černovice zřizuje:
• stavební výbor ve složení: předseda Pavel László, členové: Ing. Josef 

Dvořák, František Průša
• pozemkový výbor ve složení: předseda František Průša, členové Pavel 

László, Petr Vyhnálek
• sportovní výbor ve složení: předseda Mgr. et Mgr. Bc. Josef Michálek, 

členové Zdeněk Zíka, Lukáš Pěnka

Zastupitelstvo města Černovice jmenuje:
• jako svého zástupce ve společnosti Sompo a.s. starostu Mgr. Jana Brožka
• jako určeného zastupitele pro záležitosti územního plánu starostu 

Mgr. Jana Brožka

Zastupitelstvo města Černovice schvaluje:
• rozpočtové opatření číslo 8
• prodej pozemku p. č. 2112/5 v k.ú. Černovice u Tábora do vlastnictví 

pana XXXX, za cenu v místě obvyklou 650,- Kč/m2

• zřízení předkupního práva a ujednání výhrady zpětné koupě pro město 
Černovice při prodeji pozemku p. č. 2112/5 v k.ú. Černovice u Tábora 
dle bodu 1 tohoto usnesení

• prodej pozemku číslo 1475/4 v k.ú. Benešov za cenu 200 Kč/m2 paní 
XXXX
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• uzavření směnné smlouvy se společností Lesy České republiky, s.p. čís-
lo SML-00076-2022-191

• uzavření smlouvy o věcném břemeni č. ZP-014340000661/001-HRD
• fi nanční dar 10.000,-Kč SDH Svatava na podporu kulturní činnosti

Zastupitelstvo města Černovice bere na vědomí:
• zprávu z dílčího přezkoumání hospodaření města Černovice za rok 2022
• rozpočtové opatření číslo 7
• výsledek výběrového řízení na ZTV Svatavská (Vackov) – „Účelová ko-

munikace na pozemku parc. č. 2112/2 v k.ú. Černovice u Tábora“ a po-
věřuje starostu podpisem smlouvy s fi rmou Sates Čechy s.r.o. (nejniž-
ší nabídková cena 3.411.163,66,- Kč bez DPH, 4.127.508,03,- Kč včetně 
DPH )

• informace týkající se dodatku smlouvy s fi rmou Vodak Humpolec s.r.o. 
na provozování vodovodů a kanalizací pro město Černovice na rok 2023

Zastupitelstvo města Černovice pověřuje:
• starostu přípravou nové Obecně závazné vyhlášky o místním poplatku 

za provoz systému shromažďování, sběru, přepravy, třídění, využívání 
a odstraňování komunálních odpadů

• stavební výbor prověřením návrhů možností o rozšíření MŠ v ZŠ a MŠ 
Černovice

• stavební výbor návrhem priorit v opravách komunikací a chodníků
• sportovní výbor návrhem plánu sportu
• starostu poptávkou parku pro koloběžky a parku pro parkur

Přehled usnesení ze zasedání Zastupitelstva města Černovice konané-
ho dne 7. 12. 2022
Zastupitelstvo města Černovice schvaluje:
• rozpočtové opatření číslo 9
• proplacení motivačního příspěvku ve výši 114.400,- Kč žadatelům 

XXX, vzhledem ke splnění podmínek stanovených v článku V.2 kupní 
smlouvy ze dne 14. 11. 2019

• uzavření smlouvy o zániku předkupního práva pro město Černovice 
k pozemku p. č parc. č. 2200/7, st. 1095 v k.ú. Černovice u Tábora

• uzavření smlouvy o zániku práva zpětné koupě pro město Černovice 
k pozemku p. č. parc. č. 2200/7, st. 1095 v k.ú. Černovice u Tábora
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• uzavření dodatku smlouvy s fi rmou Vodak Humpolec s.r.o. na provozo-
vání vodovodů a kanalizací pro město Černovice na rok 2023

• navýšení vodného od 1. 1. 2023 na 42 Kč/m3 včetně DPH, a stočného na 
42 Kč/m3 včetně DPH

• vyhlášku číslo 1/2022 o místním poplatku za obecní systém odpadové-
ho hospodářství

• převod fi nančních prostředků na sečení a údržbu hřiště ve výši 75.000,- 
Kč na účet TJ Sokol Černovice

• cenovou nabídku na obnovu zvonu zavěšeného v kapli svatého Martina 
v Dobešově od p. Votruby a pověřuje starostu objednávkou prací

Zastupitelstvo města Černovice souhlasí:
• s komplexní opravou ulice V Hati, počítající s výměnou vodovodu, úpra-

vu kanalizace, položení datových a elektrických sítí, výměně plynovo-
du a nového asfaltu

• s přepisem nájemní smlouvy na pana Ivana Tsuberu, nar. 24. 5. 2001 
s tím, že výpovědní lhůta bude jeden měsíc

Zastupitelstvo města Černovice pověřuje:
• starostu k podpisu smlouvy s panem Lukášem Vaníčkem na rekonstruk-

ci hasičské zbrojnice ve Svatavě s nabídkovou cenou 464.719,- Kč včet-
ně DPH

• starostu podpisem dodatku smlouvy č. 8 se ZUŠ Kamenice nad Lipou 
o poskytnutí příspěvku na činnost ve výši 62.400,- Kč

• starostu zajištěním čerpací zkoušky u vrtu na Rytově
• starostu zajištěním nabídky na projekt vodovodu a vodojemu pro Rytov/

Dobešov
• starostu jednáním s fi rmou E.ON o dodávce energií pro město Černovi-

ce a příspěvkové organizace města

Zastupitelstvo města Černovice na vědomí:
• návrh rozpočtu
• návrh střednědobého výhledu rozpočtu

Zastupitelstvo města Černovice se zavazuje:
• dofi nancovat rozdíl mezi celkovou cenou a poskytnutou dotací na ná-

kup nové DA pro SDH Černovice do plné výše z vlastních zdrojů
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Přehled usnesení ze zasedání Zastupitelstva města Černovice konané-
ho dne 28. 12. 2022
Zastupitelstvo města Černovice schvaluje:
• rozpočet na rok 2023
• střednědobý výhled rozpočtu na roky 2024–2026

Statistika za rok 2022

Počet obyvatel podle místních částí:
Černovice ................................1378 Celkem obyvatel .................... 1728
Dobešov ....................................131 Úmrtí ......................................... 26
Benešov ...................................... 64 Narození .................................... 14
Panské Mlýny............................... 7 Přihlášených k TP ...................... 33
Vlkosovice ................................. 42 Odhlášení TP ............................. 42
Rytov .......................................... 23 Počet sňatků v matr. obv ............ 32
Svatava ....................................... 50
Střítež ..........................................11
Vackov ........................................ 22

J. Holkupová – matrikářka 

Příprava webové aplikace pro správu místních 
poplatků ze psů a za obecní systém odpadového 

hospodářství v Černovicích

V současnosti se zavádí webová aplikace, která moderně, bezpečně 
a přehledně nabídne občanům možnost zjistit stav poplatků, jejich výši, 
splatnost a platební údaje, na základě kterých bude možné jednoduše 
a rychle zaplatit předpis uvedených poplatků. Tento trend byl akcelerován 
minulým rokem a města i obce postupně hledají cesty, jak co nejlépe po-
skytnout občanům pohodlí a přehled při správě poplatků. 

Aplikace by měla být zprovozněna v druhé polovině ledna 2023, sleduj-
te webové stránky města, kde budou uvedeny konkrétní informace.
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VOLBA PREZIDENTA ČESKÉ REPUBLIKY

se uskuteční ve dnech 13. a 14. 1.2023. V pátek 13. 1. bude možné hlasovat 
od 14:00 do 22:00 hod. a v sobotu 14. 1. 2023 od 8:00 do 14:00 hod. Vo-
lební místnosti budou opět umístěny v budovách MěÚ Černovice č. p. 718 
(volební okrsek č. 1 – pro voliče přihlášené k trvalému pobytu v místních 
částech: Černovice, Rytov, Stružky, Střítež, Svatava, Vackov), víceúče-
lové zařízení (KD) Dobešov č.p. 75 (volební okrsek č. 2 – pro voliče při-
hlášené k trvalému pobytu v místních částech: Dobešov, Cihelny, Panské 
Mlýny, Vlkosovice) a bývalá škola Benešov č.p. 46 (volební okrsek č. 3 – 
pro voliče přihlášené k trvalému pobytu v místních částech: Benešov).

Případné druhé kolo voleb proběhne ve dnech 27. a 28. 1. 2023, hlaso-
vání bude možné ve stejných časech a ve stejných volebních místnostech 
jako v kole prvním.

Volič, který bude chtít hlasovat mimo místo svého trvalého pobytu, 
může požádat o vydání voličského průkazu, který mu umožní hlasovat 
v kterékoliv volební místnosti na území ČR nebo na zastupitelském úřadě 
ČR v zahraničí. Žádost o voličský průkaz lze doručit příslušnému úřa-
du poštou (ověřený podpis) nebo datovou zprávou do pátku 6. 1. 2023, 
anebo osobně do středy 11. 1. 2023 do 16:00 hod.

Hlasovací lístky budou voličům dodány nejpozději 3 dny před prvním 
dnem voleb, volič je může obdržet také přímo ve volební místnosti. 

Volič, který se z (jiných) zdravotních důvodů nebude moci dostavit do 
volební místnosti, může požádat, aby ho členové okrskové volební komise 
navštívili s přenosnou volební schránkou. Požádat lze předem na MěÚ 
Černovice – osobně nebo tel. 565 492 102, nebo ve dnech voleb přímo 
okrskovou volební komisi.

Aktuální informace a podrobnosti k volbám najdete na úřední desce 
MěÚ Černovice a na stránkách www.mestocernovice.cz.

 Ing. Veronika Starková, MěÚ Černovice
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Prapor černovické Selské jízdy

Na setkání seniorů, které každoročně organizuje černovický Svaz žen, 
jsem na požádání organizátorů představil v krátké prezentaci malou část 
sbírky historických fotografi í, dokumentů a artefaktů, pocházejících 
z Černovic a okolních obcí. Tuto sbírku sestavuji s podporou města již ně-
kolik let. Část patří městu, část je v mém vlastnictví. Před nedávnou do-
bou se mi podařilo pro město získat prapor Selské jízdy. Zároveň se za-
půjčenými fotografi emi od pí. Hnátové tak máme další krásný artefakt 
z Černovic, který je zároveň zachycen i na dobových fotografi ích. Stav 
praporu bohužel odpovídá stáří a způsobu skladování. Po poradě s odbor-
nicí a vedením města zatím nebude restaurován. Náklady by byly příliš 
vysoké. Plánujeme ale spolu s fotografi emi jeho vystavení ve vitríně v bu-
dově MěÚ. Na již zmiňovaném setkání zmínka o praporu vyvolala velký 
ohlas, a tak dodržuji daný slib a zveřejňuji jeho fotografi e. Zároveň přidá-
vám malou zmínku o Selských jízdách.

Selské jízdy vznikly v polovině 19. století jako projev vlastenecky la-
děných emancipačních snah v prostředí českých a moravských vesnic. 
Hlavní náplní těchto selských spolků (bandérií) bylo provozování jezdec-
kého sportu a celkový zájem o chovatelství koní. Tato činnost nemalou 
měrou pozdvihovala u sedláků sebevědomí, dále v nich posilovala smysl 
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pro pořádek, autoritu a disciplínu. Po vzniku Československé republiky 
v roce 1918 došlo k úzké provázanosti selských bandérií s Republikán-
skou stranou zemědělského a malorolnického lidu. Během druhé světové 
války byly Selské jízdy zakázány a prohlášeny za organizaci nepřátelskou 
německé říši. Po skončení druhé světové války přívrženci Selských jízd 
počítali s jejich rychlou obnovou, KSČ se však postavila proti s očerňující 
rétorikou, že jde o branný sbor nepovolené Republikánské strany.

David Štěpán
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Jako to je a jak to (možná) bude s úzkokolejkou? 

Vláček jezdil (asi bez přestávky) přes naše město od roku 1906 a teď 
jsme v situaci, kdy už ho na kolejích nevídáme. Větev z Jindřichova Hrad-
ce na Novou Bystřici je ještě starší (zahájení provozu 1897), ale i tam je 
situace stejná – koleje pomalu chytají rez. 

Jaký je důvod této situace? 
Předem se omlouvám za nepřesnosti, které se mohou v tomto článku 

objevit – nepamatuji si z hlavy všechna data, a také třeba terminologicky 
budu například hovořit o ztrátě licence, přestože právní název je asi tro-
chu jiný. Ale snad vám i tak článek poslouží pro získání orientace v pro-
blému. 

Přímým důvodem, proč dnes vlaky nejezdí, je ztráta licence pro pro-
vozování dráhy a ztráta licence pro provozování vlaků (myslím, že přes-
ný termín je osvědčení o bezpečnosti provozovatele dráhy). Jde o doku-
menty, které je nutné pro provoz mít a pravidelně je obnovovat, podobně 
jako třeba musíte pravidelně chodit s autem na technickou kontrolu. Tyto 
licence skončily na začátku a v polovině října roku 2022. Bez nich prostě 
nesmíte na koleje vyjet. Proč přesně JHMD neřešila prodloužení těchto li-
cencí, nevím (jejich vyřizování trvá běžně několik měsíců). Pravděpodob-
ně to souvisí se špatným fi nančním zdravím společnosti. 

V okamžiku, kdy JHMD ztratila licence, měla ještě pořád platné smlou-
vy s oběma kraji, na kterých jezdí. Mohla tedy objednat náhradní auto-
busovou dopravu, která jezdila podle jízdních řádů vlaků a stála poblíž 
nádraží. Oba kraje ale smlouvu vypověděly k 31. 10. 2022 a autobusy pře-
staly jezdit. Tou dobou už ale běželo řízení o insolvenci. 

Finanční problémy JHMD provázejí už asi 10 let – prakticky od oka-
mžiku, kdy řízení společnosti převzal pan Čajánek. Společnost převzal 
totiž s již hotovými smlouvami na zajištění dopravy. A dlouhé roky vedl 
s kraji spory o tom, že tyto smlouvy jsou špatné – přesněji, že od krajů 
dostává peněz málo. Podal několik žalob a soudy stále ještě běží. Z mého 
pohledu neměl na navýšení ceny právní nárok, ale já naštěstí nejsem práv-
ník, ani osoba zodpovědná za tyto smlouvy. 

Faktem je, že ke konci roku 2022 jsou dluhy společnosti JHMD vyčís-
leny na přibližně 230 milionů korun. Tato částka asi ještě není konečná, 
další věřitelé se ještě hlásí se svými pohledávkami. A rozhodně nejde jen 
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o peníze, které by vyplývaly z nedohody s kraji. Banka, která JHMD půj-
čila velký obnos, chce peníze zpět. Podobně poskytovatelé dotací, ovšem 
třeba i správa sociálního zabezpečení, pojišťovny a dodavatelé. Za právní 
služby a konzultace jsou dluhy v milionech Kč. 

Co se bude dít dál? Měl by se sejít výbor věřitelů, jeho schůzka byla na-
plánována na 13. ledna, ale právní zástupci JHMD podali námitku proti 
podjatosti soudce (tato námitka je sama o sobě zajímavá, ale není důvod 
ani prostor ji zde rozebírat). Celá věc se tak dále zdrží. 

Dokud nebude vyřešen majetek a uspokojeni věřitelé, nikdo jiný není 
schopen provozovat na trati vlaky. Díky tomu, že jde o úzkorozchod-
nou trať, není také vůbec snadné sehnat jiné vlaky. Žádná jiná trať v ČR 
v tomto rozchodu už nemá pravidelnou dopravu. 

V optimistickém scénáři se najde někdo, kdo JHMD odkoupí, z prodeje 
se uhradí část dluhů, dohodne se s kraji na zajištění dopravy, zajistí si li-
cenci na provoz, zaměstnance, zprovozní vlaky a obnoví tak provoz. 

Pokud jste si přečetli předchozí odstavec, je vám asi jasné, že to je hod-
ně obtížně splnitelných podmínek. Najít někoho, kdo koupí dlouhodobě 
ztrátový podnik s obrovskými dluhy, bez zajištěné smlouvy s kraji, s ma-
jetkem ve špatném stavu – to je myslím téměř nemožné. V JHMD se na-
víc nahromadil i velký vnitřní dluh – koleje nejsou v takovém stavu, aby 
vydržely ještě dekády bez zásadních oprav. Naopak. A oprava 1 km kolejí 
stojí přibližně 1,2 milionu korun. Vynásobte 70 km a máte další položku, 
se kterou se musíte vypořádat. 

Jediná část tratě, která je provozně zajímavá, je trasa Kamenice nad Li-
pou – Jindřichův Hradec. Tady vlaky jezdily plné, a pokud bude někde 
v budoucnosti vlak jezdit, bude to právě tady. Jistá nabídka už byla uči-
něna, ale dnes ji de facto blokuje opět současné JHMD (nikdo jiný dnes 
nesmí na kolejích jezdit, i kdyby měl lokomotivy a zaměstnance, protože 
majitelem je pořád JHMD, a dokud JHMD neřekne, že se vzdává práva na 
licenci na trať, nesmí být licence vydána nikomu jinému). 

Co bude dál? 
Především bychom si měli odpovědět na otázku – co úzkokolejka vlast-

ně je? Je to technická rarita, nebo prostředek pro základní dopravní ob-
služnost (tedy něco, čím se potřebujete dostat každé ráno do školy)? 

Jako starosta města Černovice říkám, že základní dopravní obslužnost 
nám lépe zajistí autobusy. Nepopulární názor? Možná. Ale já jsem úzko-
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kolejkou jezdil, a vím, 
že když to neberete 
jako zážitkovou jíz-
du, ale nutnost, fakt to 
není nic pohodlného. 
Do „ponorky“ se špat-
ně nastupuje, v zimě 
netopí, v létě jsem za-
žil uvnitř 42°C (bez 
možnosti větrání). 
Zastávky jsou čas-
to mimo vesnice. Do 
vlaku v podstatě ne-
naložíte kolo, a navíc 
„ponorky“ nelze za-
přáhnout za sebe. Na-
příklad školní výlety 
nebo letní tábory mají tedy smůlu, nesvezou se, protože se nevejdou. Ten-
to vlak je nepohodlný jako dopravní prostředek pro běžné dojíždění i pro 
turistický provoz. 

Odhoďte nostalgii. Ty koleje byly před 100 lety postaveny proto, aby 
sloužily k dopravě. Ve své době měly význam a lidem zvyšoval vlak kom-
fort. Dnes a v té podobě, kterou jsme měli možnost zažívat v posledních 
letech, o žádné zvýšení komfortu nejde. Autobus zajistí dopravní obsluž-
nost lépe, ve vyšším standardu, jede rychleji a náklady na jeden kilometr 
jsou méně než poloviční. 

Je to technická rarita? Souhlasím, technická zajímavost to rozhodně je. 
Ale je opravdu nutné, aby to byla technická zajímavost v délce 70 km, kte-
rá stojí desítky milionů na provozu za rok? Nestačilo by, aby ten vlak jez-
dil méně a na kratším úseku? 

Ale my máme lokálku rádi. Chtěli bychom, aby ji zachránil stát. 
Tady půjdu asi zcela proti proudu, ale byl bych velmi nerad, kdyby ve-

řejný sektor naší trať zachraňoval. Protože je hezké tvrdit, že k nám úzko-
kolejka patří, byla by to škoda a podobně. Jenže někdo to musí zaplatit. 

Stát asi před 25 lety úzkokolejku předal za symbolickou částku (nevím, 
jestli to byla přesně koruna, ale to není důležité). Někdo na tom majetku 
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pak podnikal a skončilo to dluhem přes 200 milionů. Jestliže chceme, aby 
náš stát dobře hospodařil, musí k tomu patřit i to, že některé věci nebude 
stát platit. To samé platí pro kraje nebo obce. 

Opět se vrátím k předchozí otázce – je to technická zvláštnost, nebo 
prostředek pro běžný život? 

Jsou věci, které patří k naší historii. Jistě. Nikdo nebude chtít, aby se 
zboural Karlštejn, protože už je přece zastaralý. Ale také asi není fér, aby-
chom tam nutili někoho bydlet. Našemu regionu prospěje více, když se za-
měříme na dobře nastavené autobusy, které nám zajedou do všech vesnic, 
a z úzkokolejky uděláme podobnou památku, jako je Schwarzenberský 
plavební kanál. Tedy věc, která nám připomene historii, ale nechá nás žít 
v moderních časech.  Jan Brožek

Navýšení vodného a stočného – proč? 

Na rok 2023 zastupitelstvo navýšilo cenu vodného a stočného, každou 
o 10 Kč/m3. Navýšení je na můj návrh a aniž bych chtěl nějak strašit, není 
poslední. Také pro příští rok budu do zastupitelstva předkládat zdražení. 

Rád bych tady na stránkách zpravodaje vysvětlil, proč si myslím, že je 
zvýšení nutné. 

Naposledy jsme zvyšovali cenu vodného a stočného v roce 2016, a to 
na základě analýzy (nebo možná spíše zprávy), kterou dodnes najdete na 
stránkách města (je v záložce Rozvoj a služby – vodovody a kanalizace). 
Zastupitelstvo tehdy rozhodlo o nejnižším možném navýšení ceny, a to 
tzv. variantu C. Zvýšili jsme cenu na 32 Kč/m3. 

Když jsem letos bilancoval, jak se dařilo plán naplňovat, zjistil jsem 
dvě věci. Výdaje jsme měli vyšší, než jsme očekávali (což by bylo dobré – 
dařilo se investovat), ale vůbec to nestačilo k plnění plánu obnovy. Cena 
v roce 2016 byla podceněná, a za 6 let se ceny ještě více posunuly. 

To, co vybereme na vodném a stočném naprosto neodpovídá tomu, co 
naše infrastruktura potřebuje. 

Příkladem je výměna vodovodu ve Stříteži. Vodovod jsme opravili 
v roce 2018, ve strategii jsme počítali s nákladem 1 milion (protože byl 
předpoklad jen stavba vodojemu), ale konečná cena byla 3,5 milionu. Pro-
pojení Stříteže a Černovic s novým vrtem bylo ve strategii odhadnuto na 
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2 miliony, dnes máme podepsanou smlouvu na 5,2 milionu, a ještě bude 
nutné řešit technologie za cca 500 tisíc. 

Oprava vodovodu a kanalizace na náměstí byla odhadnuta na 3 miliony, 
ale stálo to přibližně 3x tolik. Stejně tak u ČOV stála jen řešení kalového 
hospodářství přes 4 miliony, v roce 2016 jsme předpokládali milion. 

Ať už bylo ve strategii naplánované cokoli, podstatné je, kolik utratí-
me a kolik vybereme. Strategie sloužila jen k odhadu toho, o kolik cenu 
zvýšit. 

Jak vychází bilance příjmů a výdajů za posledních 6 let? 

 Příjmy Výdaje
ROK Voda Kanalizace Voda Kanalizace
2016 2 778 386,00 2 175 942,00 3 817 576,00 1 576 733,00
2017 3 087 795,00 2 259 812,00 3 642 333,00 2 804 433,00
2018 3 134 558,00 2 201 865,00 5 181 050,00 1 402 680,00
2019 2 847 663,00 2 145 318,00 4 765 556,00 6 549 439,00
2020 2 596 923,00 2 540 986,00 4 431 521,00 5 964 025,00

Součet 14 445 325,00 11 323 923,00 21 838 036,00 18 297 310,00
Úhrady
(výdaje) 40 135 346,00

Úhrady
(příjmy) 25 769 248,00

Jak vidíte, za od roku 2016 let jsme zaplatili o 14 milionů víc, než jsme 
získali. Pozitivní je, že jsme dokázali utratit přes 40 milionů, a to jsou věci, 
na které teď nebudeme muset desítky let sáhnout. Ale není jich dost. 

Musí se na to vydělat na vodném a stočném? Nešlo by to fi nancovat 
z rozpočtu? 

Šlo, a bohužel to děláme. Můj názor však je, že by cena vodného a stoč-
ného by měla co nejvíce pokrývat ty potřeby. Od toho je vymyšlená. Mů-
žeme samozřejmě výkyvy pokrýt z jiných kapitol, ale není to správné 
hospodaření. 
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Město má poměrně dobré rezervy na účtech – stále ještě můžeme tvr-
dit, že máme něco naspořeno – ale jestli máme každých 5 let být v mínusu 
přes deset milionů, moc nám toho z těch rezerv nezbude. 

Je tu i názor, že napřed bychom měli zajistit, aby to všechno fungova-
lo, a pak zvyšovat cenu. Z pohledu občana se to zdá být logické – proč 
bych měl platit víc, když mám nekvalitní službu? Voda občas neteče, je 
tam moc chloru, málo chloru, no prostě napřed mi dejte dobrou službu, 
pak budu platit. 

Pokud by tento názor převládl, budeme bohužel odsouzeni k tomu na-
konec chodit se džberem ke studni. Protože bez dalších peněz nikdy vo-
dovod neopravíme, a jeho stav se bude zhoršovat – všechno stárne. Zhor-
šení stavu povede logicky ke snížení vodného a stočného, a tím pádem 
budou trubky ještě více chátrat, a nám budou ještě více chybět peníze na 
opravu. 

Nemohli bychom mít na opravu dotace?
Mohli, kde to jde. Například u propojení Stříteže a Černovic máme 

o dotaci požádáno, a pokud bude schválená, mohli bychom dostat pár mi-
lionů zpět. 

Jenže žádné dotace nejsou na opravy toho, co už máme. A to je ten 
hlavní problém. Dostaneme peníze na nový vodovod, ale ne už na opravu 
vodovodu na náměstí. To jsme museli platit ze svého. My nepotřebujeme 
moc budovat nové sítě, my potřebujeme opravovat ty současné. 

Co bude dál? 
Teď budu mluvit jen za sebe, v zastupitelstvu nejsme jednotní. Má vize 

je taková, že pokud to jde, měli bychom řešit opravy jako velký projekt. 
Jako náměstí, nebo v loňském roce Nádražní ulice (a v letošním pravdě-
podobně ulice V Hati). Opravujeme vše, co je pod asfaltem nebo dlažbou 
– plyn, vodu, kanalizaci, veřejné osvětlení, datové sítě. Když potom opra-
víme povrch, je ulice doslova jako nová. 

Tenhle postup je ale samozřejmě velmi drahý. A asi ho nemůžeme dělat 
pokaždé – nedokážeme to zaplatit. Potom se stane, že se udělá asfalt, a do 
něj se musí třeba za rok řezat a opravovat. 

Když se podíváte na mapu stavu vodovodů a kanalizací, tak rozhodně 
není čas na odpočinek. Stále je tam mnoho linií červenou barvou, tedy ta-
kových, které jsou z roku 1966 nebo starších. Pokud se máme starat o svůj 



16

majetek dobře, znamená to bohužel také vybírat správný poplatek. Když 
budeme na opravy brát peníze jinde, budou tam chybět. 

Proto počítejte prosím s tím, že cena vodného a stočného pravděpodob-
ně poroste každý rok. Jinak nás to, co ošidíme na údržbě rychle dohoní. 

Víte, já mám z našeho města radost. Myslím, že roste do místa, které 
nám mohou sousedé závidět. Že děláme věci, které mají dlouhodobý smy-
sl. A jednou z těch věcí je správně nastavené hospodaření – jak na straně 
výdajů, tak na straně příjmů. Jinak nemůžeme udržet dobrý standard. 

Tak se má chovat správný hospodář. 
Jan Brožek

Život tropí hlouposti a my je fotografujeme 40.

Jó, pracovníka platební kartou nenahradíš!
Jan Podhola
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Z černovické hasičárny

Čas plyne neuvěřitelnou rychlostí a máme tu další konec roku a zhod-
nocení naší celoroční činnosti. Kvůli covidu jsme letos nemohli uspořádat 
hasičský ples, ale od února se naše činnost opět vrátila do starých kolejích. 
V únoru jsme se podíleli na organizaci masopustního průvodu, v dub-
nu připravili pálení čarodějnic, v květnu uspořádali okrskovou hasičskou 
soutěž, v červnu vodácký výlet pro mladé hasiče a jejich rodiny. Začátek 
prázdnin se nám bohužel moc nevyvedl. Každoroční Posezení s hasiči pro 
nás bylo hodně ztrátové a po domluvě výboru sboru ho už v příštích letech 
nebudeme pořádat. Naopak i přes špatné počasí se vydařilo letní soustře-
dění mladých hasičů. V srpnu jsme zajišťovali občerstvení na městských 
slavnostech Černovicko se baví, zúčastnili se oslav 111 let SDH Svatava 
a pomáhali s Festivalem hasičských dechových hudeb v Pelhřimově. Na 
svátek sv. Václava jsme po řadě vyjednávání v Pacově provedli výměnu 
Tater. Vyměnili jsme naší nevyužívanou valníkovou Tatru 805 za vyřa-
zenou pacovskou cisternu Tatra 148. Důvody této výměny byly dva. Náš 
sbor nemá skladovací prostory a na nátlak vedení města musel zmenšit 
sbírku historických vozidel a stříkaček. Druhým důvodem byl havarijní 
stav naší cisterny Tatra 138, která má nádrž na vodu a karoserii ve stavu, 
kdy už není ani možné svařování. Nejnutnější opravy jsme museli řešit la-
minátem. Nápad velitele jednotky na výměnu Tater ale vyřešil oba pro-
blémy. Sbor v Pacově získal vozidlo, které využijí při zásazích i při vý-
ročích a náš sbor získal novější vozidlo v lepším stavu, a především pak 
s nerezovou nádrží na vodu. Oba sbory se ihned pustily do práce na reno-
vaci a díky práci „tahounů“ určitě na jaře obě vozidla vyjedou v plné síle. 
V říjnu jsme zorganizovali akci, která nemá v celé naší vlasti konkurenci. 
Setkání hasičských historiků, kronikářů a sběratelů se konalo 29. října na 
Sokolovně a z plánovaného komorního setkání se nakonec stala akce ce-
lorepublikového významu. Bližší informace popsal v článků jeden ze spo-
luorganizátorů Ing. Jaroslav Maděra. Záslužná činnost výjezdové jednot-
ky byla oceněna 16. listopadu, kdy jsme v Brně převzali ocenění za druhé 
místo v Anketě dobrovolní hasiči roku v kategorii Jednotky a oblast Jih 
Moravy. Na výzvu Kulturní komise jsme se s dalšími spolky podíleli na 
rozsvícení vánočního stromku. Celý rok funguje oddíl mladých hasičů 
v kategoriích starší (vede Řeháček) a mladší (vedou Brečková a Štefl ová), 
každou středu se členové schází v hasičárně při brigádě a členové jednot-
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ky nepravidelně při školeních. Jednotka vyjela v letošním roce zatím k 81 
různým událostem. Z toho bylo přes 20 požárů. 

Na konci tohoto shrnutí by se slušelo všem poděkovat. Kdo ale ví, kolik 
hodin práce za tím vším je, potvrdí, že slova díků nestačí. Členové a člen-
ky, kteří za tím vším stojí jsou „srdcaři“, kteří pracují bez nároku na od-
měnu a často i bez očekávání díků. I tak jim touto cestou DĚKUJEME, 
samozřejmě děkujeme i jejich rodinám. Bez jejich podpory a tolerance by 
nemohl pracovat nikdo z nás. Další velký dík patří vedení města Černovi-
ce a našim sponzorům za celoroční podporu. Spoluobčanům přejeme do 
nového roku hodně štěstí, zdraví, rodinné pohody a ať se potkáváme jen 
na kulturních akcích. 

Za SDH Černovice – David Štěpán

Setkání hasičských historiků, kronikářů
a sběratelů v Černovicích

Unikátní setkání hasičských historiků, kronikářů a sběratelů se uskuteč-
nilo v sobotu 29. října 2022 v Sokolovně města Černovice (okres Pelhři-
mov). Nově zrekonstruovaný sál Sokolovny zaplnilo osmdesát nadšenců 
do hasičské historie z celé republiky. Význam akce svou účastí podtrhla 
řada významných hostů, vedle starosty města Černovice pana Mgr. Jana 
Brožka to byli za Sdružení hasičů Čech, Moravy a Slezska paní ředitelka 
Centra hasičského hnutí paní Ing. Jana Fialová, MBA, starosta Krajské-
ho sdružení hasičů v Jihlavě pan Jan Slámečka, starosta okresního sdru-
žení hasičů v Pelhřimově pan Ing. Jan Čekal. Přítomen byl také prezident 
České hasičské jednoty a majitel hasičského muzea pan Ing. Vasil Silvestr 
Pekar, Ph.D. Profesionální hasiče na setkání zastupoval náměstek gene-
rálního ředitele pro řízení lidských zdrojů Hasičského záchranného sbo-
ru ČR pan plk. doc. JUDr. František Vavera, Ph.D., LL. M. Dále krajský 
ředitel HZS Kraje vysočina pan plk. Mgr. Jiří Němec DiS., ředitel územ-
ního odboru HZS ČR Pelhřimov a 1. náměstek starosty OSH Pelhřimov 
pan plk. Ing. Jiří Hörner. Mezi hosty byl také spoluzakladatel spolku Naše 
hasičská minulost a ombudsman HZS ČR pan Vlastimil Studený a zakla-
datel Spolku přátel hasičských hudeb ČR, člen SDH Černovice a bývalý 
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ředitel HZS kraje Vysočina pan plk. Ing. Miroslav Šimon. Účastníky se-
tkání byli také členové Ústřední odborné rady pro historii a muzejnictví, 
které vedl Doc. Dr. Ing. Václav Liška, předseda ÚOR.

Cílem setkání bylo poskytnout milovníkům hasičské historie, zejména 
z řad dobrovolných hasičů, nejen nové informace, ale také možnost zís-
kat nové osobní kontakty. Hlavní akcí setkání byla konference s názvem 
„Černovický kohout 2022“, na které vystoupili odborníci zaměření na his-
torii hasičství, na archivnictví či restaurování vzácných památek. V širo-
ce koncipovaném programu konference vystoupilo devět přednášejících. 
Akci zahájil starosta města pan Mgr. Jan Brožek, který přivítal účastníky 
setkání a současně vyslovil přání, aby se podobná akce stala v Černovi-
cích tradicí.

Jako první vystoupil se svou přednáškou starosta SDH Černovice a au-
tor myšlenky uspořádat toto setkání pan David Štěpán, a to na téma „Ve-
dení hasičských kronik“. Následovalo vystoupení asistentky starosty OSH 
Praha-západ paní Bc. Petry Myslínové Cejpkové s přednáškou „Ohňový 
patent“. Třetí přednášející byla archivářka Okresního archivu Pelhřimov 
paní Mgr. Irena Krčilová s přednáškou „Fungování archivů a spoluprá-
ce s SDH“. Dopolední blok přednášek pak uzavřela ředitelka Centra ha-
sičského hnutí Přibyslav s přednáškou „Mezinárodní rozhovory k histo-
rii požární ochrany“. Odpolední část otevřel starosta Okresního sdružení 
hasičů Praha-západ pan Ing. Josef Myslín s přednáškou „Strategie digita-
lizace v kontextu organizační struktury SH ČMS“. Druhým přednášejí-
cím byl spoluzakladatel spolku Naše hasičská minulost a dlouholetý pra-
covník GŘ HZS ČR pan plk. JUDr. Zoltán Szaszo s přednáškou „Historie 
hasičského tisku“. Poté vystoupila konzervátorka a restaurátorka umělec-
kořemeslných děl z textilních materiálů Bc. Aneta Dušková s přednáškou 
„Preventivní konzervace historických textilií“, po které přednesla před-
nášku „Restaurace hasičského praporu“. Předposlední přednášku předne-
sl spoluzakladatel spolku Naše hasičská minulost a dlouholetý pracovník 
GŘ HZS ČR pan pplk. Ing. Jaroslav Maděra na téma „Velké požáry – po-
žáry divadel“. Poslední přednáškou konference bylo vystoupení předsedy 
sekce sběratelů při CHH Přibyslav pana Bc. Ladislava Kubiase na téma 
„Historický vývoj hasičského přilbového a čapkového odznaku“. Celou 
konferenci skvěle moderovali pánové mjr. Ing. Bc. Zdenek Šach z GŘ-
HZS ČR a Miloslav Hovorka dlouholetý příslušník HZS ČR a člen SDH 
Pacov.
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V průběhu konference, na konci dopoledního bloku, byla také předána 
řada ocenění za příkladnou práci pro zachování hasičské historie. Medai-
li za péči o hasičskou historii obdržel Petr Cuřín, Bc. Ladislav Kubias, 
Jan Slámečka, Ing. Bc. Zdenek Šach, Mgr. Jiří Němec DiS, Ing. Jan Če-
kal. Bronzový kříž „Za zásluhy“ 3 stupeň obdržel za dlouholetou badatel-
skou činnost v hasičské historii Ing. Jaroslav Maděra. Velitel SDH Pacov 
Miloslav Hovorka poté předal medaile vydané k 150 letům hasičského 
sboru v Pacově plk. Mgr. Nicole Studené, plk. JUDr. Zoltánu Szaszovi, 
plk. Ing. Václavu Muchnovi, Vlastimilovi Studenému a Ing. Jaroslavovi 
Maděrovi za dosavadní spolupráci mezi SDH Pacov a Expozicí PO Zbi-
roh.

Součástí setkání bylo několik výstav. Největší pozornost poutala výsta-
va hasičských uniforem a hodnostního označení Petra Cuřína z Milevska 
a dalších uniforem z hasičského muzea v Novém Městě na Moravě, po-
dobně výstava hasičské literatury či hasičských odznaků, pozvánek na 
hasičské plesy a kalendářů s hasičskou tématikou. Účastníci měli po celou 
dobu setkání k dispozici občerstvení formou bohatého rautu. 
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Černovický kohout 2022 byl důstojným setkáním nejen hasičských his-
toriků či sběratelů z celé republiky. Ukázal směr a novou formu popula-
rizace dnes již pozapomenutých hasičských ideálů a tradic. Při této příle-
žitosti je nutné poděkovat pořadatelům celého setkání, tedy členům SDH 
Černovice a především pak organizačnímu výboru ve složení David Ště-
pán, Miloslav Hovorka, Ing. Jaroslav Maděra, Matěj Holub. Neměli by-
chom zapomínat ani na sponzory a podporovatele setkání, mezi které patří 
především Tatra Trucks a.s. Kopřivnice, THT Polička s.r.o., Město Černo-
vice, Požární bezpečnost s.r.o., Černovická hospůdka, Petr Horký, Pacov-
ská lesní s.r.o., Pivovar POUTNÍK, Lihovar Dvořiště spol. s r.o., KAMÍR 
a Co spol. s r.o., Okresní sdružení hasičů Pelhřimov, Bohuslav Cerman, 
Reklamní předměty Kovář a Zemědělské družstvo Černovice u Tábora.

za organizační výbor – Ing. Jaroslav Maděra

Nejen za organizaci této akce se dvěma pořadatelům a velkým sběratelům 
(D. Štěpán – Černovice a M. Hovorka – Pacov) dostalo velké pocty a do-
stali pozvání stát se členy Sekce hasičských sběratelů při Centru hasičské-
ho hnutí Přibyslav. Stali se tak jedinými zástupci pelhřimovského okresu 
v tomto sdružení cca 60ti sběratelů a historiků z celé ČR. 
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Obyvatelé jednoho domu

V minulém Černovicku jsem popsal dvousetletou historii domu čp. 230 
ve Vodní ulici. Podstatnější jsou však obyvatelé a jejich životy, vepsané 
do holých stěn. Uvedu jen jejich posloupnost a některé zajímavosti, které 
jsem během studia historie města vypátral. 

Stavitel a první obyvatel domu švec Václav Hromadník, naroze-
ný 1790, byl synem ševce Josefa Hromadníka (1756–1796) a Barbory 
Vodrážkové, kteří mezi roky 1778 až 1796 měli 10 dětí, z nichž jen 5 pře-
žilo. Matka po smrti otce prodala grunt zeti, manželu dcery Evy. Václav 
potom bydlel na Předměstí v domku č. 123 (dnes Na pelíšku), který nově 
postavený koupil roku 1805 za 370 zlatých od soukeníka Matěje Pivoňky 
a roku 1811 ho prodal postřihovači Matěji Brázdovi za 500. V roce 1811 
se totiž oženil s Marií Magdalenou Lázeňskou, narozenou 1792 a tchán 
František Lázeňský mu předal domek č. 121 (tehdy Na pelíšku, dnes Tá-
borská) za 100 zlatých. Ten byl dále prodán bez polí roku 1818 Vojtěchu 
Pravdovi za 90 zlatých. Manželé si pak postavili roku 1820 tento baráček 
č. 230, jak jsem psal minule. Měli 9 dětí, z nich jen 5 přežilo (jsou uvede-
ny tučně). 1812 narozená Marie (provdaná za hrnčíře Pavla Pokorného), 
1815-1817 Vincenc, 1817–1823 znovu Vincenc, 1820 Jan (švec, 1857 se 
oženil s Marií Pařízkovou, nar. 1833, dcerou mlynáře Jana Vojtěcha Pa-
řízka z Vackova), první v novém domě narozená a zemřelá Anna 1822-
1828, 1824 Alžběta (provdaná 1854 za provazníka Antonína Ježka), 1827 
třetí Vincenc, 1829 druhá Anna (1864 se vdala ve 34 letech za 42letého 
kožešníka Františka Kafku, který zemřel jako vdovec v chudobinci), 1832 
mrtvé dítě. To bylo matce Marii Magdaleně Hromadníkové 41 let a byla 
vůbec první černovická zkoušená porodní bába, která prošla roku 1828 
univerzitním kursem. Václav Hromadník byl první starší cechu a, spo-
lu s cechmistrem, založil v roce 1831 Knihu tovaryšů a Knihu učedníků. 
Je zřejmé, že zde také učedníky i tovaryše vyučil. Dům užívali skoro 20 
let, porodní bába Marie „křtila z nouze“ (než novorozeně umře) ještě 1838 
a 1845. Zřejmě se odstěhovali k synu Janovi do č. 171 (Na Pršíně), kde 
měli zajištěný výměnek až do smrti. 

(Hromadníci byli velkým místním rodem nejen ševců. Těch je známo 
27 mistrů, počínaje zakladatelem Adamem Hromadníkem, který se před 
rokem 1648 oženil s Alenou Knotkovou. O vnuku Václava Františkovi 
1867-1921 je zajímavá kapitola v Melicharových Hospodářských dějinách 
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Černovic. Byl vážený a světaznalý občan i moderní hospodář a živnost-
ník, ale odmítal být starostou.)

5. prosince 1839 koupil za 240 zlatých domek s malou zahrádkou tka-
dlec Antonín Sládek (narozen 1812, zemřel 1850). Roku 1840 se oženil 
s Alžbětou Pěnkovou z č. 100 na náměstí, narozenou 1817. Její rodiče byli 
bohatí, dostala pole v ceně 160 zlatých od otce řezníka Antonína Pěnky, 
v mládí mj. souzeného za zesměšňování církve. Matka Anna rozená Je-
línková, dcera hospodského, zemřela roku 1837. V č. 230 se jim narodila 
1842 dcera Marie Sládková, která zemřela 1845 a téhož roku se narodila 
Anna. Ta se 15. 11. 1869 ve 24 letech vdala za 36letého mydláře Františka 
Volfa z Dobešova. Nejspíš druhá a poslední žena Antonína Sládka Marie 
zde zemřela roku 1875 ve věku 66 let.

Ve stabilním katastru roku 1856 je zapsán jako majitel domu č. 230 
a nějakých pozemků Jan Holub, odněkud přistěhovalý, ne rodák. V cha-
lupě ale bydlel s rodinou tkadlec Karel Pravda, nar. 1831, syn soukení-
ka Františka Pravdy z č. 60, ženatý od roku 1853 s Annou Broučkovou, 
nar. 1832, dcerou tkalce Karla Broučka z č. 81. Domek jim asi nepatřil, ale 
všechny děti se zde narodily. Byly to: 1854 Marie, 1856 František, 1859 
Vojtěch, 1861 Ludvík (za 3 roky zemřel), 1863 Ferdinand, 1866 Fran-
tiška. Podruh Antonín Pravda (pravděpodobně příbuzný) v chalupě ze-
mřel roku 1885.

Patrně roku 1863 koupil baráček zámečník Antonín Schuchman, na-
rozený 1834 a ženatý od roku 1858 s Františkou Johnovou, dcerou mly-
náře Františka Johna z Třeště. Žili zde společně s Pravdovými, neměli 
žádné polnosti a chovali kozu. Měli 7 dětí, zde se jim narodily Antonie 
1863, Františka 1864, Marie 1865, Josefa 1871 a Karolina 1875-1879. 
Synové Antonín 1859 a Josef 1862 se narodili ještě v domě Na Pršínku 
161 jeho otce Jana Schuchmana, též zámečníka, narozeného 1810 a žena-
tého 1832 s Antonií Matoušovskou z č. 65, zemřelou po narození syna An-
tonína a znovu ženatého 1837 s mlynářskou dcerou z Pelíšku Marií Vese-
lou, nar. 1812 asi ve mlýně Nové Dvory u Hrobů. Antonín vyučil v domě 
č. 230 Matěje Kafku 1864, Jakuba Mazance 1867, Antonína Pěnku, Anto-
nína Podskalníka a Václava Dvořáka 1872, Františka Tetivu a svého syna 
Antonína 1876, Jana Koulu 1881, syna Josefa 1882 a Antonína Homolku 
z Horní Cerekve roku 1889. Živnost tu měl asi 50 roků. V roce 1890 při 
sčítání zde bydlel 1 muž a 3 ženy. Oba manželé a Antonínova nevlast-
ní matka Marie Schuchmanová-Veselá. Její vlastní syn zámečník Jan 
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Schuchman, po otci pojmenovaný Antonínův bratr, se roku 1878 oženil 
s Josefou Matiáškovou z č. 218 a také zde předtím bydlel. V únoru 1883 
zde zemřela jejich dvouletá dcera Marie, v dubnu 1887 desetiměsíční syn 
Ferdinand. V nájmu tu byla třiasedmdesátiletá Terezie Lhotková, nar. 
1815, vdova po zedníku a vojáku Václavu Lhotkovi, kdysi majiteli soused-
ního domu č. 129. Dcera Antonie Schuchmanová byla tehdy služkou ve 
Vídni, Josefa květinářskou pomocnicí tamtéž na Mariahilferstrasse, syno-
vé Antonín a Josef tovaryši ve Vídni. 

Františka Schuchmannová (rozená Johnová) zemřela a vdovec, použí-
vající zčeštělé příjmení Šuchman, se ještě téhož roku 1890 oženil s Ma-
rií Klepáčovou, narozenou 1841 ve Křtěnovicích-Rašovicích u Tábora. 
Tato Marie Žáková–Klepáčová–Šuchmanová byla v necelých 50 letech 
vdovou po Klepáčovi a podle kupní listiny ji baráček patřil od 8.4.1894. 
V baráčku někdy po roce 1890 bydlel ještě syn Antonína Josef Schuch-
man, také zámečník, který se po letech práce ve Vídni oženil s Antonií 
Dejmkovou z Dublina u Chlumu nedaleko Kolína. Těm se zde narodi-
ly 3 děti: 1893 Antonín (také asi zámečník, oženil se 1927 v Budapešti 
s Kateřinou Mohr), 1895 Marie a 1898 Anežka. V roce 1898 se sem jako 
vdovec ze Stružek přiženil k dceři Antonína Josefě Schuchmanové sou-
stružník dřeva (tj. draxlíř) Matěj Železný, nar. 1868, syn zemřelého Ja-
kuba Železného z Lidmaně a Marie Pospíchalové z Věžné. Roku 1899 se 
jim zde narodil a zemřel syn Vincenc Josef Železný. Za 15 dnů po něm 
zemřel i otec Matěj na tuberkulozu a vdova Josefa se vdala roku 1902 za 
černovického brašnáře Josefa Svarovského a pak prý znovu roku 1908 ve 
Vídni. V domku ještě zemřel v prosinci 1909 sedmasedmdesátiletý náde-
ník František Svoboda, manžel Julie rodem Pražákové, oba ze Zásmuk 
u Kolína. O něm víme jen, že pocházel z tamního ševcovského rodu. Zbý-
vající Šuchmanové (stará Marie a mladá Antonie) a možná i starý An-
tonín zde podle nakupovacích knížek z obchodu Antonína Janečka žili 
celou dobu nejméně do roku 1915. Antonín Šuchman tu ale nezůstal do 
smrti, zemřel až v roce 1924 ve věku 91 let v chudobinci č. 149.

(Schuchmanové byli největší zámečnický rod v Černovicích, řemeslo 
vykonávali přes 200 let od prvního Jakuba/Jana, který se sem přiženil 
1740 do č. 196 a přišel asi z Kolína nad Rýnem, po posledního Františka 
Šuchmana, narozeného 1898, počeštělého a vlastence, zvoleného staros-
tou Sokola, který měl živnost v domě č. 220 a zemřel 1954. Mnozí z rodi-
ny odešli do Německa nebo Rakouska.)
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Trhovou smlouvou 7. 8. 1917 prodala Marie Šuchmanová baráček 
vdané dceři Johaně Karolině Brožákové a jejímu muži. Švec/kráječ 
kůže František Brožák, narozený 1876 v Písku, se ve Vídni seznámil 
a roku 1901 v Jihlavě oženil s Johanou Karolinou Klepáčovou, narozenou 
1878 v Černovicích č. 254. Byla to dcera Marie rozené Žákové a zámec-
kého kancelisty Vincence Klepáče, syna revírníka též Vincence (Čeňka) 
Klepáče. V rodině se tradovalo, že skutečným otcem byl hrabě Antonín 
Veith. Marii bylo při porodu 37 let, o dva roky později měla dceru Fran-
tišku, která však dvouletá zemřela 30. 1. 1882 v č. 254 na záškrt. Manžel 
Vincenc byl tou dobou již po smrti, zemřel 16. 12. 1881 na „zvrhlost led-
vin“, stár 45 let. Jeho otec zemřel až roku 1884 v č. 5 jako sedmdesátile-
tý vdovec a matka Terezie Čečková z Červené Lhoty, nar. 1815, zemřela 
1878 v č. 254 jen 4 dny po narození vnučky. Otcovství hraběte potvrzuje 
na svou dobu luxusní památka, která se v rodině dochovala. Při narození 
dítěte zřejmě on nechal oba pěstouny vyfotografovat.

František Brožák se přistěhoval nejpravděpodobněji roku 1910. Ze-
mřel zde v roce 1946, když předtím celou rodinu prý chtěli místní „revo-
lucionáři“ odsunout jako Němce, kvůli jejich dávnému příchodu z Vídně. 
„Brožákovi ale byli pořádní lidé a Češi“, napsal Rudolf Melichar. Měli 
3 děti. Anna Barbora Brožáková se narodila 1905 ve Vídni a svobod-
ná žila v tomto domě do své smrti 1987, celých 77 let. Karel Brožák, 
nar. 1911 už zde, byl truhlářem a měl samostatnou dílnu v Praze–Libni. 
8. září 1938 požádal o domovské právo v Černovicích, neznámo s jakým 
výsledkem. Za války platil příspěvky spolku rodáků za sebe a za Ludví-
ka Brožáka – zjevně chybně zapsáno, šlo o syna Karla, nar. 1943. Ten 
byl v šedesátých letech pro „chuligánství“ a snad i mravnostní delikt při-
kázán k nucenému pobytu zde v domku u tety, měl zakázánu Prahu. Po 
Černovicích rozvážel uhlí. Emigroval po okupaci 1968 na Aljašku, roku 
2006 žil v Kanadě. František Brožák mladší, nar. 1907, se vyučil roku 
1924 u černovického krejčího Josefa Medka. Byl krejčovským mistrem ve 
Vídni, poprvé ženat jen asi 2 roky s Rakušankou českého původu Annou 
Zikovou, měli dceru Ingeborg, která později žila v USA. Podruhé se ože-
nil s Norkou Annou Roehderovou, ve Vídni se 1942 narodila dcera Syl-
via. František se v roce 1946 přestěhoval do Mariánských Lázní, kde se 
roku 1949 narodil syn Tomáš Niels Brožák, a v letech 1956–1958 s celou 
rodinou do Norska. Sylvia, provdaná Roehder Tvedt, žije v Norsku a byla 
zde několikrát na návštěvě s bratrem, manželem a dcerou mezi lety 2006 
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a 2011, kdy nechala upravil tetin zdejší hrob. Ten došel úhony při loňské 
jarní bouři. Neuvěřitelnou náhodou byla Sylvia v Mariánských Lázních 
několik let spolužačkou mé zemřelé první ženy. 

Po smrti Anny prodal bratr František roku 1990 dům svému krajanu 
Vladimíru Svobodovi, nar. 1922, jehož rodina pocházela ze Soběsla-
vi. Ten nechal dům částečně opravit, ale když si koupil byt v Soběslavi, 
přestal ho užívat. Dům byl zapsán na synovce s manželkou, kteří bydlí 
v Šumperku a zajížděli sem jednou ročně. Při cestě z Čech domů do Osla 
v den zatmění slunce 11. srpna 1999 Vladimír zemřel. Příbuzní se rozhod-
li dům prodat, což oznámili vývěskou o pouti v září 1999. 

1. ledna 2000 jsme domek koupili. A následovalo další neuvěřitelno: Při 
bádání v historii jsem nalezl nejstaršího předka své současné ženy Jana 
Schytila, který roku 1569 koupil černovický grunt č. 191 (poslední na zá-
padě náměstí před Soběslavskou ulicí). Mezitím prožilo své životy zde 
i jinde 14 generací jejích přímých předků. 

Jiří Turek

Portréty manželů Vincence a Marie Klepáčových asi z roku 1878
(v majetku a se svolením Sylvie Roehder Tvedt)
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Poděkování

Moji milí Černovičtí! Chtěl bych Vám za sebe i za celé Černovické 
umělecké sdružení poděkovat za úžasnou atmosféru, kterou jste vytvoři-
li během předvánočního představení „Jak jsem se ztratil“. Došlo při něm 
k tomu, pro co divadlo vzniklo a co mu dává jedinečný smysl. K propo-
jení jeviště s hledištěm, ke společnému prožitku, který si pak každý z nás 
odnáší domů a nějakou chvíli s ním ještě žije. Když jsem při děkovačce vi-
děl a slyšel váš potlesk ve stoje a když při dvou přídavcích tančili pod pó-
diem děti, měl jsem pocit, že jsem se ocitl na malém černovickém „Wood-
stocku“. Krása, nádhera, nikdy na to nezapomenu.

 Zvláštní poděkování bych rád věnoval Petře Kovandové a její cukrár-
ně Café budík, které jsem zapomněl veřejně zmínit na úvod představení. 
Omlouvám se, ale to jsem celý já. Chci toho říct tolik, že některé věci neu-
držím v hlavě a zapomenu na ně. Díky Petřině ochotě a podpoře jste moh-
li při příchodu okusit sváteční uvítáček, pro děti horkou čokoládu, pro do-
spělé svařáček, a naladit se na to, co přijde. Díky moc, Petro. Díky, Ivo.

Na konec tohoto díkůvzdání mi dovolte vyslovit přání a naději. To, co se 
odehrálo 17. prosince v černovické sokolovně bylo asi nejvíc, co jsem ve 
své kariéře zažil. Zvláštní, že? Přál bych si, aby mi ten pocit vydržel celý 
následující rok, stejně jako Vám. Váš Tomáš Tintěra 
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Co jsme v Sokole letos zažili
a co nás čeká příští rok?

Rok se s rokem sešel a s potěšením můžeme říci, že se rok 2022 oprav-
du vydařil. Po dlouhých covidových omezeních jsme se konečně dočkali 
a mohli bez omezení provozovat veškeré aktivity. Děti mohly chodit na 
kroužky, dospělí si mohli přijít zacvičit nebo se pobavit na nějakou kul-
turní akci, a to přece čas od času potřebuje každý z nás. 

Protože jsme toho prožili opravdu hodně, přinášíme malé shrnutí roku 
2022 v číslech: 
• 174 aktivních členů TJ Sokol Černovice 
• 87 fotbalových zápasů 
• 11 turistických výšlapů
• 10 kroužků pro děti a aktivit pro dospělé, které se pravidelně konají 
• 9 kulturních akcí, které jsme zorganizovali nebo k jejich organizaci při-

spěli 
• Nespočet lidí, kteří přiložili ruku k dílu.

Drobné ohlédnutí si dovolím za dvěma akcemi, které se v Černovicích 
letos konaly poprvé. 24. června jsme se zapojili do akce Noc sokoloven, 
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které se po celé České republice zúčastnilo 160 Sokolských jednot. Užili 
jsme si vystoupení mažoretek, stavěli jsme lidské pyramidy a slova z lid-
ských písmen, děti se dočkaly zábavných soutěží a diskotéky a mnoho 
z nás také zůstalo přes noc a využilo tak unikátní šance přespat v soko-
lovně. 

Dne 28. října jsme se připojili k dalším 60 městům, ve kterých se běžel 
Sokolský běh republiky. Závodů se zúčastnilo 62 běžců všech věkových 
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kategorií. Došlo na slzy štěstí i neúspěchu, vše ale napravily sladké dob-
roty, které byly pro všechny běžce připraveny. 

Velice nás těší, že jsme mohli být jedním z několika měst, ve kterých 
se tyto akce podařilo zorganizovat, a těšíme se, že se z nich stanou akce 
tradiční.

Klára Lisayová

Nezaháleli ani turisté…
Černovičtí turisté v roce 2022 uskutečnili 9 jednodenních výšlapů, kte-

rých se účastní většinou 16 turistů. Délka tras je od 15 km do 23 km. Dva-
krát jsme uskutečnili třídenní výlet s noclehem. Většinou nám přálo poča-
sí, ale neodradil nás ani déšť, který nás provázel celou cestu z Černovic do 
Lidmaně. 10. prosince jsme museli upravit putování místo do Mlýnů, zpět 
do Černovic, kde nám umožnil majitel Fanda klubu, pan František Uhlíř 
ukončit sezónu příjemným posezením, výborným občerstvením a skvě-
lou hudbou. Za to mu patří dík.

V novém roce 2023 chceme dál pokračovat v naší činnosti. Výšlapy plá-
nujeme podle spojení veřejnou dopravou, nebo je doprava zajištěna v rám-
ci našeho Sokola. 
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První výšlap v novém roce je naplánovaný na 21. ledna a trasa povede 
z Mnichu, přes Betlém, Včelničku do Kamenice nad Lipou. 8. února vy-
šlápneme přes Svidník, Věžnou, Šimpach do Obrataně.

Všem turistům děkujeme za skvělou pohodu a přátelskou atmosféru.
Všem čtenářům zpravodaje přejeme do roku 2023 hodně zdraví a poho-

dy a zveme vás na naše další toulky.
Dana a Mirka

A co nás čeká příští rok? 
První akcí, na kterou bychom vás rádi pozvali je sokolský ples, který 

se bude konat 11. února v naší sokolovně. K poslechu a tanci nám přijede 
zahrát kapela Vysočinka, připraveno bude občerstvení a bohatá tombola. 
Předprodej vstupenek za zvýhodněnou cenu probíhá v krámku Jany Kob-
licové, které moc děkujeme za zprostředkování. 

Na závěr článku bych ještě ráda zmínila to nejdůležitější. Všem čtená-
řům přejeme do nového roku hlavně zdraví, štěstí a spokojenost. A ani 
v roce 2023 nezapomínejme, že ve zdravém těle je zdravý duch. 

Klára Lisayová
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Životní výročí sportovce – fotbalového trenéra 

Dne 21. 11. 2022 se dožil významného životního výročí 70 let věku 
Karel Kmeťo z Kamenice n/L

trenér černovických fotbalistů 
z doby největší slávy černovic-
kého fotbalu, kdy se zde hrála 
bez jakéhokoliv přerušení od 
roku 2001-2018 tedy plných 18 
let krajská fotbalová soutěž – 
I.B třída kraje Vysočina. Karel 
Kmeťo byl u trenérského kor-
midla 9 fotbalových sezon. Měl 
z čeho čerpat, neboť sám ve 
středočeském kraji jako mladý 
fotbal závodně hrával za Hře-
beč a Lhotu u Kladna /krajský přebor/ a v Novém Kníně /I.A třída/.

Po té se v této náročné trenérské funkci v Černovicích střídali Jiří Petr, 
René Ševčík, Josef Hadrava, ve funkci vedoucí mužstva pak Zdeněk Ma-
reš, Zdeněk Laudát, Pavel Čekal a Zdeněk Zíka. Nyní trénuje místní fot-
balisty v okresním přeboru se střídavými úspěchy David Studený.

Karel společně s manželkou Hanou, která mu byla vždy oporou, vy-
chovali syna Kamila a dceru Lucii v Černovicích provdanou za Romana 
Pěnku. Syn Kamil ve své fotbalové éře oblékal dres VS Tábor, TJ Nové 
Včelnice a TJ Slovanu Kamenice n/L. Ke konci fotbalové kariéry byl ne-
přehlédnutelnou posilou místního fotbalového klubu. 

Na fotbal jsou šikovní i vnuci Karla bývalého černovického trenéra – To-
máš, opora fotbalistů současného MAS Táborsko, který chtěl letos přestou-
pit do pelhřimovského Spartaku, ale zraněné koleno to zatím neumožňuje. 
Patrik je rovněž zraněný, nemůže se fotbalu věnovat tak, jak by potřeboval, 
takže jediný Lukáš pravidelně nastupuje v černovickém mužstvu.

Karle, k životnímu výročí Ti všichni dodatečně blahopřejeme, do dalších 
let přejeme pevné zdraví, spokojenost a pohodu v osobním životě s podě-
kováním za dlouholetý, poctivý přístup k černovickému fotbalu. 

P. Podskalník
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Městská knihovna Černovice
z nových knih

Pro dospělé
Bauer J. – Záhady českých dějin II.
Bridge A. – Křížové výpravy
Niedl F. – Hráč
Wilson T. – Úžasný pan Darcy
Trbušek M. – Pátý kámen
Dvořák S. – Kadanland
Horáková N. – Tajnosti sborovny
Grmolec Z. – Tajemství Černé královny
Smith W. – Nad propastí
Walder L. – O život
Škvorecký J. – Prima sezóna
Vokolek V., Kuchař J. – Esoterické Čechy, Morava a Slezsko 7
Vokolek V., Kuchař J. – Esoterické Čechy, Morava a Slezsko 5
Smith W. – Zlatý lev
Horáková N. – Tajemství Anny z Lampersdorfu
Cílek R. – Pokus o uchopení vánku
Doerr A. – Jsou světla, která nevidíme
Vondruška V.– Lucemburská epopej I
Gounelle L. – Probuzení
Proměny života

Z celého srdce děkuji všem, kteří do-
provodili na poslední cestě mého man-
žela pana ing. Stanislava Kurana.
Vaše účast a vyjádření útěchy jsou a zů-
stanou pro mne a celou mojí rodinu vel-
kou oporou. 
Velice si toho vážím a jsem Vám za to 
vděčná.

Marie Kuranová  
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Kepler L. – Pavouk
Elle van Rijn – Židovské jesle
Hájíček J. – Muž na pokraji vzplanutí
Šámal P. – Ženy za mřížemi
Hájíček J. – Muž pod černým deštníkem
Hanišová V. – Neděle odpoledne
Kindlová M. – Naše domácí recepty a návody
Ditlevsenová T.– Kodaňská trilogie
Körnerová H. M. – Jelení vršek
Fajnorová I. – Emilka
Novotný F. – Okouzlení slovem
Karásková I. – O češtině s Karlem Olivou
Rozehnal P. – Pochoutkový rok 2
Cílek V., Hanel L. – O památné hoře Blaníku a jejím kraji
Dvořák O. – Stříbrnou cestou od Tábora k Ml. Vožici
Holub P. – Koronavirus falešný poplach
Boček E. – Aristokratka pod palbou lásky
Soukupová P. – Nikdo není sám
Jašová J. – Znič to jméno

Gymnázium Pacov zve na Den otevřených dveří 
1. 2. 2023

První únorovou středu tradičně naše škola vítá žáky základních škol, 
kteří uvažují o studiu na gymnáziu, a jejich rodiče.

Studenti i zaměstnanci jsou připraveni hostům předvést vybavení školy 
včetně centra 3D tisku a odpovídat na jejich případné otázky na organi-
zaci výuky, přijímací řízení, přípravné kurzy pro uchazeče, na zájmové 
vzdělávání i na možnosti volnočasových aktivit na Gymnáziu Pacov.

Po 30 letech existence se Gymnázium Pacov rozhodlo inovovat svůj vi-
zuální styl. Den otevřených dveří není omezen pouze na zájemce o stu-
dium. Vítáni budou všichni příznivci, kteří se zajímají o to, jak se škola 
změnila od jejich poslední návštěvy.

Přijměte srdečné pozvání na návštěvu gymnázia ve středu 1. 2. 2023.
Josef Novák
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Odpadové hospodářství v roce 2023

Také v roce 2023 poběží svoz odpadů v re-
žimu D2D, tedy od domu k domu. Myslím, že 
jsme si všichni už na tento komfort zvykli, a vý-
sledky jsou díky tomu také velmi dobré. 

 Stejně jako v loňském roce můžete využít 
aplikaci pro mobilní telefony, která funguje na 
systému Android i Apple a jmenuje se Sompo 

kalendář. Tato aplikace Vám po nainstalování sama ve zvolený čas připo-
mene, že se bude svážet některá z popelnic systému – tedy plast, papír, bi-
oodpad nebo komunální odpad. 

Pokud nechcete spoléhat na aplikaci, stáhněte si aktuální kalendář svozu 
ze stránek města – odkaz na odpady najdete hned na úvodní stránce
www.mestocernovice.cz, postupně se dostanete až na
https://www.mestocernovice.cz/rozvoj-a-sluzby/nakladani-s-odpady/. 
Nebo můžete jít na stránky
https://d2d.sompo-dso.cz/, kde se ke kalendáři dostanete také. 

Protože je v odpadovém hospodářství stále co zlepšovat, budeme i v le-
tošním roce (bohužel asi až na konci sezóny, na podzim) nabízet zahradní 
kompostéry. Bioodpad je dobré dávat do hnědé popelnice, ale ještě lepší 
je kompostovat ho doma (nikdo to pak nemusí nikam vozit a zpracujete si 
odpad sami na své zahradě). Stejně jako v minulosti bude kompostér za 
symbolický poplatek, a opět bychom rádi vybrali kvalitní výrobky, které 
běžně v obchodě stojí několik tisíc – protože i tyhle věci mají něco vydr-
žet. 

Zároveň bychom chtěli letos pracovat více na tom, aby naše sběrná mís-
ta s kontejnery, nebyla ostudou. Je to bohužel spíše policejní práce, než 
odpadářská, protože plnění kontejnerů tím, co do nich nepatří, to už není 
o neinformovanosti. To je o bezohlednosti. Ale snad i do toho dorosteme, 
že si nebudeme navzájem sobecky špinit veřejný prostor. 

Jestliže nebudeme dostatečně třídit, projeví se nám to bohužel také na 
ekonomice – dojde ke zdražení odpadů. Jak je to možné? 

Zákon totiž stanovuje, jakým způsobem dochází ke zvyšování poplatků 
za uložení skládku (v Příloze č. 4 k zákonu č. 541/2020 Sb.)
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1. Sazba pro jednotlivé dílčí základy poplatku za ukládání odpadů na 
skládku (v Kč/t)

Poplatkové období v roce

Dílčí základ 
poplatku za 
ukládání

2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028 2029 2030
a

dále

využitelných 
odpadu*)

800 900 1000 1250 1500 1600 1700 1800 1850 1850

zbytkových odpadů 500 500 500 500 500 600 600 700 700 800

Jak tabulku číst? Zákon stanovuje, kolik má jeden občan vyprodukovat 
komunálních odpadů ročně (tedy ne vytříděných). To, co se vejde do limi-
tu, se účtuje podle ceny za zbytkový odpad. Co je navíc, účtuje se za vy-
užitelný odpad. A jaké jsou ty limity? 

Rok 2021 22 23 24 25 26 27 28 29

Odpady na obyvatele 
v tunách

0,2 0,19 0,18 0,17 0,16 0,15 0,14 0,13 0,12

Nikdo samozřejmě nechodí do domů vážit pytlíky na odpadky. Údaje 
se berou z evidence svozové fi rmy, všechna auta se váží, když přijedou 
na skládku. Podle zákona je původcem odpadu obec, takže nepomůže ani 
to, když budu odpadky sypat do lesa – i odtud je musíme sebrat a odvézt. 
No a celkové množství odpadů, svezených z dané obce za rok se vydělí 
počtem obyvatel, a máte údaj na hlavu. V roce 2023 bychom každý z nás 
měli vyprodukovat maximálně 180 kg komunálních odpadů. 

Odpadové hospodářství samozřejmě něco stojí. Z tabulky vidíte popla-
tek za uložení 1 tuny na skládku, ale někdo musí platit obnovu kontejnerů, 
šoféry, popeláře, obsluhu sběrného dvora, likvidace nebezpečných odpa-
dů, třídění, rozšíření skládky, certifi kace, papíry. Je toho hodně a odpa-
dářství je úplná věda. 

Ale je to hezká práce, která má smysl. A velmi mě těší, když vidím, že 
i v tomto ohledu se zlepšujeme. Děláme to totiž především pro sebe. 
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Silvestrovský výstup na Svidník 2022

Poslední den roku byl jako stvořený 
vystoupat na nejvyšší kopec Svidník 
740 m nad mořem.

Sešlo se nás opravdu mnoho (asi 450) 
a to z různých světových stran.

Každý z nás má ve svém srdci ulo-
ženy pěkné zážitky, ale důležité je při-
jmout i to, co nebylo příjemné.

Vážíme si klidu a míru v naší zemi 
a posíláme pozdravy těm, kteří takové 
štěstí nemají.

Děkujeme všem, kteří se podíleli na 
přípravě akce. Sponzorům městu Čer-
novice, potravinám pí. Valkové, Sokolu 
Černovice a klukům ze skupiny Svid-
ník v čele s Honzou Horákem za přípra-
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vu „veselého čaje“. Všichni účastníci dostávají novoročenky, které připra-
vuje p. Řeháček a děti sladkou odměnu a prskavku. Na novoročence byla 
symbolicky znázorněna parní lokomotiva naší úzkokolejky. Její osud nám 
není lhostejný, a tak jsme si dovolili předložit petici na její podporu.

Na vrcholu zazněly krásné vánoční melodie. Za to děkujeme p. Bušovi 
a p. Řeháčkovi.

Oheň, který na vrcholu hořel, udělal radost dětem i dospělým. Přímo 
z vrcholu kopce se otevřely nádherné pohledy do krajiny směrem k Ob-
ratani a Pacovu.
A také jsme vyslali přání pro nový rok 2023:
„Posílám Ti anděla, aby Tě chránil …
… posílám Ti lásku, které věříš …
… posílám Ti štěstí a zdraví, ať Tě provází …“

Požehnaný rok 2023 Vám všem.
Tak zase za rok, Ahoj!

Stanislava Filipová
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Jedenkrát do roka

přijde pohádková skupinka – Mikuláš, andělé, čerti. Tak jako je to kaž-
doročně u nás. V tento čas si vzpomínám na zážitky ze svého dětství, kdy 
čerti byli vyzbrojeni řetězy, metlami z bužírky a posíleni vším, co bylo 
před šedesáti léty nabízeno… Pokud jsme my děti neprchly a neschovaly 
se, byl výprask. Za co? Za to, že jsme byly děti. Pytlíček s nadílkou (jabl-
ko, ořechy, brambora, kousek uhlí, perníkový mikuláš) tento zážitek ne-
dokázal vylepšit.

Proto si myslím, že tradice chození čertů by měla probíhat tak, aby měly 
děti vzpomínky co nejmilejší. A jak to bylo tentokrát? Byl to podvečer 
dobré vůle, radosti i několika malých slziček. Čertovi do ucha pošeptal 
klouček svůj „průšvih,“ jiný prcek se vzdal svého silikonového dudu… 
A těch pár slziček? Přestaly kanout hned po pár slovech Mikuláše, čerta 
a nadílce, kterou předali andělíčci. Vše bylo pojištěno objetím maminky 
nebo tatínka.

Za příjemné přijetí a zdárný průběh naší čertovské návštěvy děkuje spo-
lek „Včera, dnes a zítra“.

Klípová Marcela
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Vánoční sportovní den v základní škole

Ve středu 21. 12. 2022 strávi-
li žáci 1.–5. třídy v tělocvičně ZŠ 
a na černovické Sokolovně, kde si 
vyzkoušeli některé druhy sportů 
a her. Během dopoledne se vystří-
dali na jednotlivých stanovištích. 
Poměřili si síly při netradiční hře 
Kin-ball. Zahráli si kroket, ping-
pong, kuželky, házeli míček do 
malého koše, krátce si zaposilova-
li s vahou vlastního těla při Tabatě 
a pořádně se unavili při rytmickém skákání na trampolínkách při Jumpin-
gu. Někteří tyto sporty zkusili „na vlastní kůži“ úplně poprvé. Na závěr 
za své výborné sportovní výkony dostali všichni malou sladkou odměnu.

Za ZŠ a MŠ Černovice Marcela Vránková a Marcela Paďourková
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Místní poplatky 2023

Pro rok 2023 zůstává základní sazba poplatku za obecní systém odpadového 
hospodářství 800,- Kč/osobu. Poplatek je splatný nejpozději do 31. 3. 2023.

Kdo poplatek za obecní systém odpadového hospodářství platí:
Poplatníkem je: 
• každá fyzická osoba evidenčně přihlášená v Černovicích a jeho míst-

ních částech, bez ohledu na to, jestli se v Černovicích skutečně zdržuje 
a produkuje zde odpad (dále jen „přihlášená osoba“)

• každá osoba, která v Černovicích a jeho místních částech vlastní byt, 
rodinný dům nebo rekreační objekt, ve kterém není přihlášena žádná 
fyzická osoba (dále jen „vlastník nemovitosti“), vlastník nemovitosti 
hradí vždy poplatek ve výši za 1 osobu, a to bez ohledu na to, kolik osob 
nemovitost fakticky obývá a jestli v nemovitosti vzniká odpad

Osvobození a úlevy pro přihlášené osoby:
(1) Od poplatku je osvobozena osoba, které poplatková povinnost vznikla 

z důvodu přihlášení v obci a která je
 a) poplatníkem poplatku za odkládání komunálního odpadu z nemovi-

té věci v jiné obci a má v této jiné obci bydliště
 b) umístěna do dětského domova pro děti do 3 let věku, školského zaříze-

ní pro výkon ústavní nebo ochranné výchovy nebo školského zařízení pro 
preventivně výchovnou péči na základě rozhodnutí soudu nebo smlouvy

 c) umístěna do zařízení pro děti vyžadující okamžitou pomoc na zá-
kladě rozhodnutí soudu, na žádost obecního úřadu obce s rozšířenou 
působností, zákonného zástupce dítěte nebo nezletilého

 d) umístěna v domově pro osoby se zdravotním postižením, domově 
pro seniory, domově se zvláštním režimem nebo v chráněném bydlení

 e) na základě zákona omezena na osobní svobodě s výjimkou osoby 
vykonávající trest domácího vězení

 f) po dobu delší než 1 rok mimo území ČR
(2) Od poplatku se osvobozuje osoba, které poplatková povinnost vznikla 

z důvodu přihlášení v obci a která k 1. 1. daného roku 
 a) nedosáhla 18 let věku 
 b) je nevidomá 
 c) je držitelem průkazu ZTP a ZTP/P podle zvláštního právního předpisu 
 d) je starší 70 let a žije v jednočlenné domácnosti 
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 e) je členem hasičského sboru na základě dohody o členství v JPO
(3) Od poplatku se osvobozuje osoba, které poplatková povinnost vznikla 

z důvodu vlastnictví nemovité věci zahrnující byt, rodinný dům nebo 
stavbu pro rodinnou rekreaci, ve které není přihlášená žádná fyzická 
osoba a která se nachází na území této obce, a která je zároveň přihlá-
šena k pobytu v obci

V případě, že poplatník nesplní povinnost ohlásit a řádně doložit údaj roz-
hodný pro osvobození nebo úlevu, nárok na osvobození nebo úlevu zaniká.
Sazba poplatku za psy se v roce 2023 také nemění

Sazba poplatku za kalendářní rok činí:
za prvního psa v rodinném domku (RD) v Černovicích  ................200 Kč 
za každého psa v RD v místních částech města Černovice  ............ 100 Kč 
za druhého a každého dalšího psa téhož držitele v RD v Černovicích  .. 250 Kč
za psa chovaného v bytovém domě  ................................................. 350 Kč
za druhého a každého dalšího psa v bytovém domě .......................500 Kč
za psa, jehož držitelem je osoba starší 65 let  ....................................50 Kč
za druhého a každého dalšího psa téhož držitele, kterým je osoba starší 65 

let  ...................................................................................................75 Kč
– poplatek ze psů platí držitel psa
– poplatek ze psů se platí ze psů starších 3 měsíců
– poplatník je povinen ohlásit vznik nebo zánik poplatkové povinnosti

Osvobození a úlevy
1) osoba nevidomá
2) osoba, která je považována za závislou na pomoci jiné fyzické osoby 

podle  zákona upravujícího sociální služby
3) osoba, která je držitelem průkazu ZTP nebo ZTP/P
4) osoba provádějící výcvik psů určených k doprovodu těchto osob
5) osoba provozující útulek pro zvířata
6) osoba, které stanoví povinnost držení a používání psa zvláštní právní předpis

V případě, že poplatník nesplní povinnost ohlásit a řádně doložit údaj roz-
hodný pro osvobození nebo úlevu, nárok na osvobození nebo úlevu zaniká.

Způsob platby:
• v hotovosti v podatelně MěÚ Černovice, nebo převodem na účet města: 

č. účtu: 248953980/0300 variabilní symbol: číslo přidělené poplatníkovi 
(je potřeba zjistit/obdržet na MěÚ – tel. č. 565394183)
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